
ACTUALITEIT 

NIEUWE STAD BIJ GRONINGEN MOET EMISSIEVRIJ WORDEN 

Voorstel om urine apart 
in te zamelen 
De nieuw te bouwen stad Meerstad, ten oosten van Groningen, krijgt een emissievrij watersysteem. 
Om dat te bereiken wordt urine apart ingezameld, regenwater direct of via een helojytenjilter op het 
oppervlaktewatergeloosd, 'grijs' water apart behandeld, een keukenvermaler standaard ingebouwd 
en waar mogelijk een membraanbioreactor toegepast. Tenminste, als het aan de Werkgroep Emissie
vrije Waterketen Mcerstad ligt. Hierin zitten het Waterschap Hunze enAa's, DHV en Grontmij. De 
werkgroep heeft het rapport 'Naar een schone waterketen in Meerstad' opgesteld dat een drietal sce
nario's bevat die een emissievrij watersysteem in de nog te bouwen stad beloven. 

Meerstad komt ten oosten van de stad 
Groningen en in het westelijk gedeelte van 
Slochteren te liggen. Hier komen uiteinde
lijk 10.000 woningen, een groot meer, een 
ecologische verbindingszone en een natuur
gebied. In novembet vorigjaar is door 
Waterschap Hunze en Aa's, samen met een 
groep deskundigen, de vraag opgeworpen 
hoe in Meerstad een emissievrij watersys
teem kan worden aangelegd. In februari van 
dit jaar kreeg die dag een vervolg. Na een 

discussie over de resultaten van beide dagen 
is het rapport 'Naar een schone waterketen 
in Meerstad' uitgebracht. 

Het rapport bevat drie scenario's, A, B en 
C. In scenario A wordt het watersysteem zo 
ingeticht dat zoveel mogelijk grondstoffen 
en energie (opnieuw) benut worden. De 
afvalstromen met de grootste benuttings-
waarden worden zoveel mogelijk gescheiden 
en onverdund ingezameld. Hemel watet 

wordt, indien mogelijk, ongezuiverd naar 
het oppervlaktewater afgevoerd en anders via 
een helofytenfilter. In dit scenario worden 
waterketen en watersysteem ontkoppeld. 

In scenario B staat optimaal verwerken 
centraal. Ook hier worden de afvalstromen 
bij de bron al gescheiden en niet verdund, 
maar het uiteindelijke doel is het gezuiverde 
afvalwater terug te brengen in het watersys
teem en niet om de afvalstoffen te herge
bruiken ofte verkopen, zoals in scenario A. 

In scenario C is symbiose het doel. Hier
bij wordt de zuivering zoveel mogelijk over
gelaten aan natuurlijke processen en hemel
en straatwater zoveel mogelijk benut. Het 
watersysteem moet zo worden ingericht dat 
het bijdraagt aan de zuivering van het water. 

Tenslotte bevat het rapport ook nog een 
vierde scenario, 'Traditioneel+'. Zoals de 
naam al zegt wordt hier het gebruikelijke 
sanitatieconcept gebruikt, waarbij wel de 
nieuwste technieken worden gebruikt. 

Het rapport geeft uiteindelijk de voor
keur aan het eerste scenario. Hierbij moet 
wel aangetekend worden dat het rapport is 
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opgesteld vanuit het gezichtspunt van 
Watetschap Hunze en Aa's. Maar de andere 
belanghebbenden hebben aangegeven ook 
wel brood te zien in deze aanpak. 

Concreet zou dat voor Meerstad het vol
gende betekenen: 
• Regenwater van verhard oppervlak gaat 

direct naar het oppervlaktewater. 
• Licht vervuild regenwater wordt gezui

verd in helofytenfilters. 
• Grijs warer (bad, wasmachine] wordt in 

huis afgekoppeld en ook via een helofy-
tenfilter gezuiverd. 

• Het slib uit 'zwart water' (toilet) wordt 
vergist en het biogas gebruikt om ener
gie op te wekken. Hier komt ook het keu
kenafval bij, dar in huis wordt vermalen. 

• Urine wordt apart ingezameld als beslo
ten wordt de stikstof terug te winnen. 
Als besloten wordt dat dat niet nodig is, 
wordt de urine als 'zwart water' afge
voerd en behandeld. 

• De lauwe (32°C) grijswatetafvoer wordt 
voorzien van een warmtewisselaar om 
energie terug re winnen. 

• Door het reduceren van de hoeveelheid 
organisch afval wordt het gebruik van 
een membraanbioreacror (hoger ener
gieverbruik) lonend. In combinatie met 
het opwekken van bio-energie is het in 
theorie zelfs mogelijk een energie-over
schot op te wekken. 

• In de huizen moeten kleine aanpassin
gen worden gedaan: er moet een keuken-
vermaler komen en een gescheiden grijs-
en zwartwatersysteem. 

Bijkomend voordeel is dat, door de tech
nische noodzaak het waterverbruik van keu
ken en toilet tot een minimum te beperken, 
de waterrekening laag (lager) zal uitvallen. 

Of dit bijzondere scenario daadwerkelijk 
wordr uitgevoerd, is de vraag. Vanwege de 
omvang van Meerstad en de vele betrokken 
partijen wordt dat een complex proces. 
Draagvlak alleen is nier voldoende, bestuur
lijke ondersteuning is noodzakelijk. Ook gaat 
het om een globaal concept, dat nog nader 
moet worden uitgewerkt. Vanwege het inno
vatieve karakter is voldoende kennis onont
beerlijk. Daarom houdr het waterschap een 
slag om de arm om dit scenario al meteen als 
hét concept te presenteren. Omdat naar ver
wachting medio volgend jaar begonnen kan 
worden met de bestemmingsplanprocedures 
rond Meerstad hebben de betrokkenen nog 
even de tijd om het concept van een emissie
vrij Meerstad verder uir te werken. C 

VERSLAG 

STUDENTEN WATERBEHEER BIJ NVA-VOORJAARSVERGADERING 

Debat in Lagerhuis-stijl 
Moeten waterschappen onder toezicht^esteld worden als de prestaties naar aanleiding van een 
benchmark onvoldoende verbeteren? Moeten de Haringvlietsluizen voor 2015 helemaal open? En 
verdroot het zichtbaar afvoeren van regenwater de betrokkenheid van bewoners bij hun leefomge
ving? Deze drie vragen stonden centraal in een Waterhuisdebat tijdens de NVA-voorjaarsvergade-
ring op 4juni in Arnhem. Onder de circa 80 aanwezigen waren 20 studenten waterbeheer van het 
Van Hall Instituut, Hogeschool Larenstciu cu Hogeschool Zeeland. 

De drie discussierondes tussen voor- en 
regenstandets leverden op zich geen nieuwe 
meningen op over de benchmark, de 
Haringvlietsluizen en de berrokkenheid van 
bewoners bij het water, maar zorgden wel 
voor een duidelijke srellingname over deze 
onderwerpen bij de NVA-leden. Enkele voor
beelden met daatbij het oordeel van dejury 
(Willem van Statkenburg en Bert Meijers 
(provincie Gelderland): 

Benchmark 
Eilard Jacobs (DWR) was het eens met de 

stelling. De provincies voeren volgens hem 
nauwelijks toezicht uit op de waterschappen. 
Volgens Florrie de Parer (provincie Urrecht) 
staan de watetschappen al voldoende onder 
controle, maar moet dat toezicht verbeteren. 

Dejury vond dat de voorstanders het 
debat gewonnen hadden. Van de zaal was aan
vankelijk een kleine meerderheid tegen, na 
het debat was een kleine meerderheid voor. 

Haringvlietsluizen 
Cor Roos (Watetschap Rijn en IJssel) vond 

het maat een verkwantseling van kapitaal en 
een zoetwatergebied. De waterkwaliteit zou 
er volgens hem niet betet door worden. Hij 
vreesde voor plaagalgen, die een grotere last 
zouden zijn dan de huidige algen in onder 
meer het Volkerak-Zoommeer. 

Onder de circa 80 bezoekers van de NV A-voorjaarsver
gadering waren zon zo studenten waterbeheer van ver
schillende opleidingen. 

De NVA-leden in de zaal waren hopeloos 
verdeeld, hoewel er na her debat een paar 
exrra tegenstanders waren. Dejury kwam er 
ook niet uit: Willem vond dat de tegenstan
ders hadden gewonnen, Bert vond de voor-
standets beter. 

Betrokkenheid bewoners 
Go vert Geldof (Tau w) wilde met zijn 

stelling vooral de 'bungee jump'-maatschap-
pij aan de kaak stellen. Mensen willen geen 
risico's lopen en de veranrwoordelijkheid bij 
de overheid leggen. Geldof wil dat de butget 
zelf weet zijn verantwoordelijkheid neemt, 
bijvootbeeld bij het afvoeren van regenwater 
op zijn perceel. Jan Hylkema (Royal Hasko-
ning) was het er nier mee eens. Het gaat vol
gens hem vooral over geld en organisatie en 
heeft weinig met verantwootdelijkheid te 
maken. Wicher Worsr (GrontmijJ waar
schuwde voor extra risico's die je toelaat en 
verwees naar de aanleg van riolering om 
fecale besmettingen tegen te gaan. Eilard 
Jacobs was het op zich eens met Geldof) maar 
vond regenwarer daarvoor niet het juiste 
middel. Hij noemde afvalwater een veel 
betere ingang om mensen aan re spreken op 
hun verantwoordelijkheidsgevoel. De tegen
standers konden dejury niet overtuigen. «( 

Foto's: Wim Salis. 

Voor- en tegenstanders in debat over de stelling dat het 

zichtbaar ajvoeren van regenwater de betrokkenheid 

van bewoners bij hun leefomgeving vergroot. 
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